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Beograd - Stotinak hiljada demon-
stranata okupilo se 29. septembra
na ulicama Brisela ne bi li jasno i
glasno skrenuli pa`nju na polo`aj u
kom su se radnici Evrope na{li kada
su vlade mnogih zemalja odlu~ile da
se protiv krize bore merama {tednje
koje najvi{e poga|aju najsiroma{ni-
je. Istog tog dana u industrijski mr-
tvom Boru u Srbiji na generalnom
{trajku koji je organizovalo pet uje-
dinjenih sindikata okupilo se ne vi{e
od 3.000 nezadovoljnih radnika. 

Sindikalne centrale u Srbiji, nastu-
pale one na {trajka~koj sceni same ili
ujedinjene, izgleda da ne mogu da
okupe vi{e od nekoliko hiljada ljudi na
ulicama, a taj problem vu~e se godina-
ma. Nezadovoljstvo je sve ve}e, plate
su neredovne tamo gde ih ima, neki ih
i ne primaju mesecima, otpu{tanja su
svakodnevna, a vi{e od 100.000 ljudi
`ivi na „minimalcu“ za koji od dr`ave
i poslodavaca ne mo`e da se izvu~e vi-
{e od 93 dinara po radnom satu. 

Iako svakodnevni, {trajkovi u Srbi-
ji te{ko mogu da izvedu radnike na uli-
ce, pa se oni naj~e{}e zavr{avaju u pro-
storijama fabrike, ili na trotoarima oko

fabri~kog kruga. Tek pojedini do|u do
Vlade i zakr~e ulice u centru Beograda,
{to uz blokade zna~ajnih puteva i pru-
ga ~ini se, jedino ima nekog efekta 

- Problem je u neorganizovano-
sti, u tome {to su svi spremni da se
bore za sebe, ali i u tome da i tamo
gde se prepozna op{ti interes retko
gde ima volje da se u tome istraje do
kraja, zajedni~ki je rezime gotovo
svih sagovornika Foruma.

Radnici su umorni, ali i posle sve-
ga {to im se decenijama de{avalo i
dalje spremni da od borbe za svoja
prava odustanu ~im im neko, ne bi li
ih smirio, u d`ep tutne koju hiljadar-
ku. Jo{ jedan, ne tako mali problem
jeste nepoverenje u sindikalne vo|e,
na koje su kivni njihovi saborci iz
manjih gradova po Srbiji. Dr`ava
opet igra svoju igru, socijalni mir ku-
puje kratkoro~nim potezima , koji }e,
kao i uvek pre`iveti do novih izbora,
ali pravih re{enja koja bi radnike iz-
vukla iz bede nikako nema.
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U Srbiji je reforma penzio-
nog osiguranja, sli~no kao  i u
Francuskoj, [paniji, Nema~koj
i ostalim evropskim zemljama,
postala predmet socijalno poli-
ti~ke sva|e. Ovda{nja vlada ̀ e-
li, dodu{e ne kao u [paniji,
Francuskoj ili Nema~koj da po-
visi starosnu granicu potrebnu
za ostvarivanje penzionog osi-
guranja: U Srbiji bi umesto to-
ga trebalo povisiti broj godina u
slu`bi i godina ̀ ivota kao kvali-
fikacije za penziju. Pa ipak, de
fakto, ove promene se svode na
pove}avanje starosne granice.
Protiv ove reforme su se ujedi-
nili sindikati i zaklju~ili savez
koji treba da se bori protiv pla-
nova Vlade.

U Srbiji se, sli~no kao i u dru-
gim zemljama, reforma penzi-
onog sistema opravdava sa tri
argumenta, od kojih je jedan
prikladan, a dva nisu. Odgova-
raju}i argument je konstantna
promena starosne strukture
stanovni{tva koja posledi~no
zahteva reformu penzionog si-
stema. Zahvaljuju}i visokim ̀ i-
votnim o~ekivanjima i opada-
ju}im stopama ra|anja, raste i
broj penzionera u pore|enju sa
zaposlenima koji pla}aju dopri-
nos za socijalno osiguranje, da-
kle sa brojem onih, koji su opte-
re}eni davanjima za penzije. 

U Srbiji je ovaj odnos po-
sebno nepovoljan - kre}e se
oko 1,3 zaposlena na jednog
penzionera - jer je i stopa „nor-
malno“ zaposlenih posebno
niska. Ona iznosi negde oko 42

procenta radno sposobnog sta-
novni{tva u pore|enju sa
evropskim prosekom koji se
kre}e oko 67 procenata. Zbog
toga dr`ava mora da iz bud`e-
ta pla}a enormno velike izdat-
ke za penziono osiguranje,
sredstva koja nedostaju na
drugim pozicijama.

Drugi argument za reformu
penzionog sistema se odnosi
na izvodljivost finansiranja
penzionog sistema. Ovaj argu-
ment sugeri{e da su prerane,
predugo pla}ane i visoke penzi-
je ogromno optere}enje dru-
{tvenog proizvoda i da zbog to-
ga siroma{ne zemlje ne mogu
sebi da dozvole „velikodu{an“
penzioni sistem. Ovaj argu-
ment nema opravdanja, jer iz-
davanja za penzije nisu apso-
lutna veli~ina ve} udeo u dru-
{tvenom proizvodu (nezavisno
od toga koliki je taj dru{tveni
proizvod), koji treba da bude
na raspolaganju za brigu u bu-
du}nosti. 

Dakle, va`niju ulogu u
ovom smislu ima podela dru-
{tvenog proizvoda na potro-
{nju i socijalnu brigu u budu}-
nosti. Ko sada smanjuje penzi-
je i doprinose za socijalno osi-
guranje, `eli da pove}a aktuel-
nu potro{nju na ra~un budu}e
potro{nje u starosti. Ovaj od-
nos nije opravdan ni finansij-
skom, ni matemati~kom logi-
kom osiguranja, ve} je pred-
met politi~kih odluka.

Tre}i argument za reformu
penzionog sistema je pitanje
konkurentnosti. Tro{kovi pen-
zionog sistema su tro{kovi pla-
ta, a visina tih tro{kova odre-
|uje i me|unarodnu konku-
rentnost neke nacionalne eko-
nomije. Ovaj argument nije va-
lidan ni za Nema~ku ni za Srbi-
ju. Nema~ka je sa 67 godina,
zemlja sa najvi{om starosnom
granicom za penzije u Evropi,
a ipak ova dr`ava je, sude}i

prema velikim eksportnim vi-
{kovima, najkonkurentnija
ekonomija u Evropi. Konku-
rentnost nije sama po sebi ra-
zuman ekonomsko politi~ki
cilj, ako se ona sna`i na ra~un
unutra{nje potro{nje i tako po-
sti`e bolji `ivotni standard i
ako ona proizvodi me|una-
rodne disbalanse koji su 2008.
doveli do velike krize. 

U Srbiji je va`no sna`iti me-
|unarodnu konkurentnost ka-
ko bi se redukovali hroni~ni de-
ficiti u trgovinskim bilansima,
ali sr` konkurentnosti srpske
ekonomije nije u prvom redu
pitanje tro{kova penzija ve} je
u vezi sa drugim faktorima. Ti
faktori su na primer ograni~a-
vanje tr`i{ta kroz svojevrsnu
„tajkunsku ekonomiju“, visoka
zavisnost od nov~anih transfe-
ra Srba u dijaspori ili politizaci-
ja nekih va`nih sektora ekono-
mije. Ovi faktori, dakle ne samo
penzije, trebalo bi da postanu
predmet nacionalnih diskusija.

Zakon o penzijskom i inva-
lidskom osiguranju pred po-
slanike Skup{tine Srbije sti}i
}e najverovatnije do kraja ok-
tobra i to u onom obliku koji
je Vlada Srbije predlo`ila juna
ove godine, uprkos insistira-
nju sindikata da zakon bude
povu~en iz procedure. Slavica
\uki}-Dejanovi}, predsednica
Skup{tine Srbije obja{njava za
Forum da samo Vlada mo`e
da povu~e predlo`eni zakon, a
poslanici mogu da amandma-
nima isprave neke gre{ke.

Predsednica parlamenta,
primila je nedavno predstav-
nike Ve}a Samostalnog sindi-
kata Srbije koji su izneli niz
proceduralnih primedbi veza-
nih za Predlog zakona o PIO. 

- Njihova osnovna zamerka
je izostanak dijaloga na soci-
jalno-ekonomskom savetu. I

ja smatram da je klju~ razu-
mevanja upravo u dijalogu.
Zato bi trebalo u~initi dodatni
napor kako bi se u novim raz-

govorima mo`da ispravile
gre{ke na kojima sindikati in-
sistiraju. Aktivnosti koje pred-
stavnici sindikata planiraju
daju nadu za zajedni~ko re{e-
nje sindikata, predlaga~a i po-
slanika, ka`e predsednica par-
lamenta i dodaje da su pri-
medbe sindikata vezane za
mogu}i strmoglavi pad penzi-
ja u bliskoj budu}nosti, zbog

pove}anja radnog sta`a za `e-
ne, a posebno im smeta re-
dukcija beneficiranog radnog
sta`a za rudare.

Slavica \uki}-Dejanovi}
smatra i da je izvestan broj
zahteva opravdan, ali da se
mora imati na umu da su iz-
mene zakona ome|ene dogo-
vorom sa MMF-om, koji mo-
ra da se po{tuje.

Beograd - Pove}anje plata u
javnom sektoru u januaru je go-
tova stvar. Kampanja pojedinih
ministara za povi{ice zapo~eta
jo{ pre nekoliko meseci delimi~-
no je dala rezultate, jer je Me|u-
narodni monetarni fond prihva-
tio da se odmrzavanje sprovede
u januaru, a ne kako je dogovo-
reno u aprilu. To je obrazlo`eno
i socijalnim razlozima - cene su
rasle, a armija zaposlenih u jav-
nom sektoru morala je da „pre-
ìvljava“ sa istim zaradama. Me-

|utim, to je do~ekano na no`
kod zaposlenih u privatnom
sektoru, koji ne samo da ne}e
imati povi{ice u januaru ve} su
tokom krize ~esto bili ̀ rtve sma-
njivanja plata. Njihov argument
plus jeste i neprirodna situacija -

da su plate u dr`avnoj upravi vi-
{e od onih u privredi.

Miroslav Zdravkovi}, ured-
nik sajta ekonomija.org, ka`e da
nema nikakve sumnje da }e do
pove}anja plata u javnom sek-
toru do}i u januaru jer je to do-
govoreno sa MMF-om dok je
neizvestan jedino procenat jer
ostaje da se vidi kolika }e biti in-
flacija. Visina izdvajanja bi}e
predmet razgovora sa MMF-
om u drugoj polovini oktobra,
kada misija te institucije do|e u
Srbiju radi nove revizije aran-
`mana i razgovora o rebalansu
bud`eta za 2010. i bud`etu za
2011. Kako navodi Miroslav
Zdravkovi}, do tada }e trajati
„tu~a“ odnosno lobiranje mini-
stara i stranaka koliko }e ko do-
biti novca.

- Ako se pove}aju plate i pen-
zije, potro{nja u 2011. godini bi-
}e sigurno vi{a, a ne}e biti novca
za sve, navodi Zdravkovi}. On

se sla`e sa ocenom da su i Vlada
i sindikati naduvavali zna~aj po-
vi{ica jer je ipak re~ o malom re-
alnom pove}anju. 

- Rast plata od dva-tri odsto
nije ni{ta, a onaj ko ne prima
platu iz bud`eta svakako }e biti
besan. Pri rastu inflacije od dva

odsto standard pada za ~etiri, a
oni koji nisu penzioneri u ovoj
zemlji ve} imaju standard ma-
nji za 12 odsto, navodi Zdravko-
vi}. On je siguran i da pove}anje
plata nema utemeljenje u rastu
produktivnosti javnog sektora.
Kako podse}a, rasta nije bilo,

dok je produktivnost privrede
rasla po stopi od osam odsto. 

- Ne znam ni to da li je Vlada
ikad merila produktivnost u
javnom sektoru, dodaje Zdrav-
kovi}. S druge strane, na{ sago-
vornik smatra da povi{ica ipak
ne}e pogurati inflaciju.

Glavni urednik nedeljnika
Ekonomist Milan ]ulibrk tako-
|e je siguran da }e do}i do pove-
}anja plata u javnom sektoru u
januaru, ali da }e to ipak dati
impuls inflaciji. 

- Neki ministri bili su sprem-
niji i mnogo ranije da odmrznu
zarade, bez obzira na uticaj koji
bi to imalo na rast cena. Problem
je {to }e to pove}anje biti ve}e ne-
go {to se ranije mislilo. Inflacija
se poslednjih meseci naglo ubr-
zava i nije bilo meseca sa rastom
cena ispod jedan odsto. To }e na-
praviti problem pri pravljenju
bud`eta za 2011. jer se ra~unalo
da }e povi{ica zahtevati manje
novca. Zbog rasta inflacije bi}e
potrebno vi{e para i za ostale dve
korekcije u aprilu i oktobru i na
ne~em drugom }e morati da se
{tedi, navodi ]ulibrk. 

Na pitanje da li je re~ o zame-
ni teza kada se govori o nu`no-
sti pove}anja plata u javnom
sektoru u trenutku kada nema
pravog uvida u njegovu pro-
duktivnost, ]ulibrk odgovara
da je upravo u tome poenta.

- Niko nema ni{ta protiv po-
ve}anja ako raste produktivnost,
ali kod nas su 10 godina plate ra-
sle br`e od produktivnosti. U
strategiji razvoja od 2011. do

2020. ekonomisti su izneli pred-
log da u narednom periodu zara-
de budu pove}avane po stopi ni-
`oj od rasta produktivnosti, a mi
}emo ve} u prvoj godini od toga
odstupiti, jer }e zarade biti pove-
}ane nezavisno od produktivno-
sti, isti~e ]ulibrk i tako|e isti~e da

produktivnost u javnom sektoru
nikada nije ni merena. On podse-
}a i da postoji analiza koja poka-
zuje da su srpska javna preduze-
}a u svim parametrima manje
efikasna od bilo kod javnog pred-
uze}a koje posluje u istom sekto-
ru u zemljama okru`enja.

Sednice Upravnog odbora
Asocijacije malih i srednjih
preduze}a i preduzetnika, ko-
ja okuplja 147.000 poslodava-
ca sa oko 430.000 zaposlenih,
ubudu}e }e se svakog drugog
utorka odr`avati na otvore-
nom, ispred sedi{ta Vlade u
Nemanjinoj ulici, saznaje Fo-
rum - socijalni dijalog. 

Ovim svojevrsnim perfor-
mansom trebalo bi da se izra-
zi protest jer Ministarstvo za
rad i socijalnu politiku odbija
da utvrdi reprezentativnost
tog udru`enja, zbog ~ega im
je uskra}eno pravo da u~e-
stvuju u radu Socijalno-eko-
nomskog saveta. 

- U Srbiji ne postoji socijal-
no-ekonomski dijalog jer telo
u kome bi taj proces trebalo
da se odvija, okuplja „vladi-
ne“ sindikate i poslodavce bez
preduze}a i zaposlenih, ka`e
Milan Kne`evi}, predsednik
Unije tekstilaca i potpredsed-
nik APPS. - Cilj njihovog op-
stajanja jeste da stvore utisak
o tome da dr`ava brine o in-
teresima privrede i radnika,
ali svaki poku{aj da se u rad
SES-a uklju~e predstavnici
drugih reprezentativnih sin-
dikata i poslodavaca, nailazi
na zid }utanja. 

APPS je u novembru 2008.
godine, kada je trebalo da i
dosada{nji ~lanovi SES-a pro-
vere svoju reprezentativnost,
podnela zahtev Ministarstvu
za rad i socijalnu politiku, u
~ijem krilu se nalazi to telo, ali
odgovor ne sti`e „jer ve} dve
godine ne uspevaju da orga-
nizuju proveru na{e brojno-
sti“, isti~e Kne`evi}.

- Ne poma`e nam ni pre-
suda Upravnog suda iz juna
ove godine, kojom je Mini-
starstvu nalo`eno da to u~ini
u roku od mesec dana,  na-
vodi predsednik Unije teksti-
laca i potpredsednik APPS i
dodaje da je u sli~noj situaci-
ji i Asocijacija slobodnih i ne-
zavisnih sindikata, koja je ta-
ko|e dobila sudsku presudu
iste sadr`ine.

On dodaje da tom apsur-
du doprinosi i ~injenica da bi
jedino socijalnim dijalogom
stvarnih predstavnika i sindi-
kata i poslodavaca bilo mogu-
}e prevazi}i situaciju u kojoj
gotovo polovina Srbije `ivi u
„socijalnom blatu, a Vlada
svojom slatkore~ivo{}u, po-
put lokvanja, sakriva baru{ti-
nu na kojoj po~iva“.

U ASNS potvr|uju da ni-
kakvih informacija iz Mini-
starstva nema kada je re~ o
statusu njihove reprezenta-
tivnosti, i tvrde da o „tom
par~etu papira vi{e ne raz-
mi{ljaju“.

- Sama procedura dokazi-
vanja reprezentativnosti je
postala farsa i mislim da se sa
odlukom odugovla~i jer Mi-
nistarstvo po svaku cenu `eli
da zadr`i u ~lanstvu SES-a
UGS „Nezavisnost“, ali i oni

su odbili da u~estvuju u doka-
zivanju. I mi se time vi{e ne-
}emo baviti, su{tina na{eg ra-
da bi}e dru{tveno brendira-
nje organizacije, i trudi}emo
se da sa Vladom u|emo u di-
jalog oko novog penzionog
zakona, mera ekonomske po-
litike i drugih aktuelnih tema
koje poga|aju na{e ~lanstvo,
ka`e za Forum predsednica
ASNS Ranka Savi}.

Mirjana N. Stevanovi}

FORUM SAZNAJE

„Procedura u toku“
U PR slu`bi Ministarstva za rad i socijalnu politiku Forumu je re~eno

da je do sada utvr|ena reprezentativnost samo za Savez samostalnih
sindikata Srbije, a da je za ostale „procedura u toku i traja}e dok se ne
utvrdi pravo broj~ano stanje“. Na primedbu da taj proces predugo traje
i da nije zavr{en ~ak ni posle presude Upravnog suda, obe}ana nam je
detaljnija informacija „za pola sata“, ali posle toga PR vi{e nije odgova-
rao na telefonske pozive.

Spremili brojne amandmane
Slavica Savi}, potpredsednica UO Fonda PIO i predstavnica VSSSS, tako-

|e zamera predlaga~ima {to nisu sproveli odgovaraju}u javnu raspravu pre
predlaganja kona~nog teksta zakona. „Ako zakon ne bude povu~en iz pro-
cedure, poku{a}emo da brojnim amandmanima uti~emo na njegov sadr`aj,
isti~e Savi}eva.

Predizborna godina
- Od pove}anja plata u javnom sektoru i penzija, Vlada ne mo`e da odu-

stane jer dolazi predizborna godina u kojoj niko ne povla~i nepopularne po-
teze. Problem je {to dve godine, koliko su zarade bile zamrznute, nisu bolje
iskori{}ene, tako da ni{ta nije ura|eno na reformama i nijedan problem ni-
je re{en, smatra Milan ]ulibrk.

Za~arani krug i pad kupovne mo}i
- Ne}e biti rasta cena, jer se to ve} dogodilo. Trgovci su cene podigli jo{ ka-

da je najavljeno da }e biti pove}ane plate i penzije. Sada na red o~igledno do-
lazi poskupljenje gasa, struje, grejanja i drugih komunalija, a to }e samo do-
datno oboriti standard gra|ana. Zbog toga }e oni smanjiti potro{nju i do}i }e
do pada tra`nje. Trgovci u toj situaciji ne}e mo}i da di`u cene, a one bi mogle
ve} u novembru i decembru da po~nu i da padaju, zaklju~uje Zdravkovi}.

Ministar rada i socijalne
politike Rasim Ljaji} smatra
da bi svaka izmena Predloga
zakona o PIO sada podrazu-
mevala novi dogovor sa
MMF-om i da bi Srbija, ukoli-
ko `eli da ostane kredibilan
partner, morala da otvori no-
vu rundu razgovora o za{tit-
noj klauzuli i drugim zahtevi-
ma sindikata. 

- Na{ penzioni sistem je
neodr`iv, jer je odnos penzio-
nera i osiguranika jako nepo-
voljan. Imamo ~ak 1,6 miliona
penzionera, a manje od milion
ljudi radi. Jedan zaposleni ta-
ko izdr`ava jednog penzione-
ra i jednog primaoca socijalne
pomo}i, kojih ima oko
700.000, navodi Ljaji} i doda-
je da je u kratkom vremen-
skom periodu te{ko o~ekivati
konkretne efekte, ~ak i sa no-
vim izmenama zakona, ali da
}e se dugoro~no posmatrano
ostvariti velike u{tede i samim
tim odvajati manje sredstava
iz bud`eta za penzioni fond. 

Ministar potvr|uje da su
penzije i plate me|u najnì ima
u regionu i da su odraz realnih
ekonomskih mogu}nosti ze-
mlje u ovom trenutku i da je za
sindikalce upravo najproblema-
ti~nije to {to je iz Predloga zako-
na isklju~ena za{titna odredba -
da penzije ne mogu pasti ispod
60 odsto prose~ne plate.

Ljubisav Orbovi}, predsed-
nik Ve}a Saveza samostalnih

sindikata, Srbije potvr|uje da
je nu`no da u Zakonu ostane
za{titni ~lan.

- Ovakav stav podr`ale su i
kolege iz drugih centrala sindi-
kata sa kojima smo dogovorili

zajedni~ke amandmane i sa
kojima smo organizovali pro-
teste u Boru. Te amandmane
}emo predstaviti poslani~kim
grupama, ka`e Orbovi} i doda-
je da ako te aktivnosti ne budu

dale rezultate, bi}e doneta od-
luka o daljim na~inima sindi-
kalne borbe. On upozorava da
postoji mogu}nost da se pen-
zije do 2015. godine smanje za
25 odsto, dok }e se starosna
granica pove}avati, posebno
kada su ̀ ene u pitanju. 

Milan Nenadi}, predsednik
vojvo|anskog Saveza penzio-
nera ocenjuje da penzioni si-
stem novim zakonom „klizi
ka sistemu socijalne za{tite“.

- Nije nam jasno za{to se u

zakon ne unese klauzula koja
}e predvideti da se penzije za-
{tite i da se ostavi mogu}nost
da one u narednom periodu
dostignu 60 odsto prose~ne
plate, ka`e Nenadi}.

\uro Peri}, poslanik Partije
ujedinjenih penzionera, ka`e
za Forum da je ova stranka
spremna da pojedine sindikal-
ne amandmane predlo`i kao
svoje tokom razmatranja Pred-
loga zakona u parlamentu.

- U na{ klub ve} je stiglo os-
am sindikalnih amandmana.
Za nas, kao i za sindikalce,
sporno je {to ovaj zakon nije
razmatran na socijalno-eko-
nomskom savetu i smatramo
da nije kasno da se takav jedan
skup odr`i. Istovremeno, pro-
blemati~an je i na~in uskla|i-
vanja penzija sa rastom BDP u
prethodnoj godini, ka`e Peri}.

- Pitanje je kada }e, i da li }e
uop{te BDP do}i do repernih ~e-
tiri odsto. Mislili smo da }e rast
bruto doma}eg proizvoda ove
godine pre}i dva odsto, ali on po
svemu sude}i ne}e biti ve}i od
1,5 procenata, ka`e Peri}. 

Po~injemo performans: Milan Kne`evi}

Standard u svakom slu~aju ugro`en
Splet okolnosti u srpskoj ekonomiji, koji se odigrao od dogovora sa MMF-

om do sada, takav je, smatraju stru~njaci,  da bi pove}anje plata moglo da po-
vu~e niz negativnih posledica. Naime, u me|uvremenu je bilo poskupljenja,
pre svega hrane, {to je poguralo inflaciju. Kako je dogovoreno, na visinu ko-
rekcije utica}e inflacija i rast BDP-a. 

Po{to su planirana ukupno tri uskla|ivanja zarada u slede}oj godini (van-
redno januarsko za inflaciju u poslednjih {est meseci i dva redovna, u aprilu za
tromese~nu inflaciju i polovinu rasta BDP i u oktobru opet za {estomese~nu in-
flaciju), evidentno je da }e zbog poskupljenja biti neophodno vi{e novca nego
{to je Vlada planirala (MMF je pre skoka cena ra~unao da }e plate u javnom sek-
toru u oktobru 2011. biti vi{e {est odsto). To }e bitno poremetiti planove pri kre-
iranju bud`eta u 2011. i zahtevati smanjivanje rashoda na drugoj strani. 

Da li }e opet „stradati“ subvencije za poljoprivredu, neki socijalni progra-
mi ili ne{to tre}e, gotovo da nije bitno jer }e svakako za posledicu imati nova
nezadovoljstva u delovima srpskog dru{tva koji budu time pogo|eni. Jo{ ve}i
problem jeste mogu}nost da zbog povi{ice bude dodatno ugro`en standard
stanovni{tva. Nemali broj ekonomista smatra da trgovci jedva ~ekaju isplatu
povi{ica pa da taj novac „pokupe“ preko vi{ih cenovnika. Tada bi i NBS morala
da interveni{e i da obuzdava inflaciju pove}anjem referentne kamatne stope.
Ne samo da bi poskupeli dinarski krediti ve} bi dodatno bila smanjena likvid-
nost u privredi i ugro`eni, kako je to nedavno nazvano, „krhki znaci oporav-
ka“. Ekonomisti podse}aju i na primere zemalja sa visokim dugom i sli~nim
problemima koje ima Srbija, kod kojih ovakve isplate prave vi{e {tete nego ko-
risti, jer se novac mahom tro{i na uvozne proizvode, pa se pove}avaju spolj-
notrgovinski i platnobilansni deficit. 

Uskla|ivanje i formule 
Predlog zakona  predvi|a da se po~ev od 2011, penzije uskla|uju dva puta

godi{nje u aprilu i oktobru, kao {to je bila praksa pre zamrzavanja 2009. godi-
ne. U aprilu 2011. i 2012. penzije }e se obra~unavati u skladu sa zbirom procen-
ta rasta ili pada potro{a~kih cena u prethodnih {est meseci i procenta koji pred-
stavlja polovinu realne stope rasta bruto doma}eg proizvoda u prethodnoj ka-
lendarskoj godini. Od 2013. godine aprilsko uskla|ivanje penzija obavlja}e se
po druga~ijoj formuli. Predvi|eno je uskla|ivanje prema kretanju potro{a~kih
cena i sledi poseban obra~un ukoliko rast BDP-a u prethodnoj kalendarskoj go-
dini realno prema{i ~etiri odsto. U tom slu~aju penzije }e se obra~unavati u skla-
du sa zbirom procenata rasta, odnosno pada potro{a~kih cena u prethodnih {est
meseci, i procenta koji predstavlja razliku izme|u realne stope rasta bruto do-
ma}eg proizvoda u prethodnoj kalendarskoj godini i stope od ~etiri odsto.

Beneficije rudarima
Kada je re~ o beneficiranom radnom sta`u za rudare, Partija ujedinjenih

penzionera Srbije smatra da bi rudari i svi proizvodni radnici u tom sektoru,
trebalo da dobiju beneficirani sta`, ali da beneficijom ne mogu biti obuhva}e-
ni direktori rudarskih sistema i njihova administracija..

Predlog zakona o penzijsko-invalidskom osiguranju mo}i }e da se popravlja samo u parlamentu

Re{enje bez dijaloga i na mi{i}e

Sindikati razmatraju i druge oblike borbe: Sa nedavnog protesta pet centrala u Boru 

Mirjana Milenkovi}

U FOKUSU

Vlast se poziva na obaveze prema MMF-u, 
a sindikati tvrde da se penzije pretvaraju 
u neku vrstu minorne socijale 

ORBOVI]: Postoji mogu}nost da penzije 
do 2015. godine padnu za ~etvrtinu

Sr` konkurentnosti ekonomije Srbije nije 
u prvom redu pitanje tro{kova penzija, 
ve} je u vezi sa drugim faktorima

Najavljeno pove}anje plata u javnom sektoru nema ekonomski osnov, a Vlada i sindikati naduvavali zna~aj ovih korekcija 

Nekima povi{ica, ve}ini nevolje
Produktivnost „ostatka“ privrede rasla po stopi od osam odsto, a ~itavu deceniju zarade bile br`e od produktivnosti 

Ivan Radak

ANALIZA

Mnogo pri~a, malo efekata: 
Prizor sa beogradskih ulica

Dr Mihael Erke: Borba 
za penzije - evropski i srpski problem

Nelogi~ni argumenti 
za reformu sistema

POGLEDI

Politika ja~a od logike: Dr Mihael Erke
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Nastavak sa 1f strane

Protesti koji su polovinom septembra
po~eli u Kru{evcu, a nastavili se u Boru,
(22. oktobra iza}i }e se i na ulice Novog
Sada) rezultat su nezadovoljstva predlo-
`enim Zakonom o penzijsko-invalid-
skom osiguranju. 

Savez samostalnih sindikata Srbije ini-
cirao je prikupljanje potpisa ne bi li se s pi-
tanjem koje otprilike glasi „Da li podr`a-
vate novi Zakon o PIO“ iza{lo na referen-
dum. U celu pri~u s negodovanjem uklju-
~ili su se osim najve}eg sindikata i KSS,
ASNS, Sloga i Industrijski sindikat Srbije,
~iji predsednik Dragan Mati} ka`e za Fo-
rum da veruje da }e svi podr`ati ovu ideju. 

On ne misli da je nekoliko hiljada lju-
di na jednom mestu lako sakupiti i da bi
voleo da vidi da „neka politi~ka stranka
okupi oko jedne ideje toliko ljudi“. 

- Cela pri~a oko ujedinjenja sindikata
je napravljena kako bismo se izborili za
ne{to {to je op{ti interes, a to je da zakon
o PIO ne pro|e ovakav kakav je, ka`e
Mati} za Forum. Ideja nije bila, napomi-
nje on, da se odjednom okupi 10.000 ili
15.000 ljudi i da se krene u „ru{enje“ vla-
de, ali to ne zna~i da se i to ne}e desiti,
ako bude bilo potrebno. 

- Verujem da }e ve} 22. oktobra u No-
vom Sadu biti jo{ vi{e radnika i da }e taj
broj iz protesta u protest rasti. Najcelis-
hodnije bi u ovom trenutku bilo da se Za-
kon povu~e iz procedure, jer ako se to ne
dogodi Skup{tina i Vlada bi onda mogle
da razmi{ljaju o tome da li }e neko ̀ eleti
da u|e u njihove zgrade“, isti~e Mati}.

Naravno, napadi i upadi u zgrade dr`av-
nih institucija ne}e se desiti ukoliko pro-
|e referendum.

- Hrvatski sindikati su prikupljaju}i
potpise za referendum o~ekivali da dobi-
ju do 150.000, na kraju su imali gotovo
800.000 potpisa. Uspeli su da redefini{u
zakon o promeni radnog zakonodavstva.
Ne vidim za{to ne bismo to u~inili i mi,
napominje Mati}.

Uspeh nekog {trajka ne ogleda se,
smatra Mati}, u broju ljudi koji iza|u na
ulice jer najve}e revolucije u svetu „nisu
zapo~eli milioni ljudi ve} male grupe ne-
zadovoljnih“. Uspeh na doma}oj {traj-

ka~koj sceni do}i
}e, ka`e Mati}, onda kada se sindikati bo-
lje organizuju, onda kada vo|e objasne
radnicima {ta u stvari rade i onda kada
svako od radnika prepozna svoj interes. 

To, me|utim, u Srbiji ne mo`e tako
lako da se desi. Razloga zbog ~ega je to ta-
ko je  mnogo, a veliki problem, smatra
profesor Megatrenda Darko Marinkovi}
jeste taj {to sindikati imaju jako malu
dru{tvenu mo}. 

- Koliko je mala mo} sindikata poka-
zali su nedavni {trajkovi u Boru i Kru{ev-
cu. Podseti}u vas na iskustva Francuske
ili Gr~ke u kojoj je na poziv sindikata oko
100.000 ljudi iza{lo na ulice, pa onda na

proteste Evropske konfederacije sindika-
ta u Briselu. O~igledno je da u razvijenim
zemljama EU postoji mnogo ve}a svest o
tome da se ~ovek ra|a kao socijalno bi}e
i to je ono {to je tamo razvijeno ve} dece-
nijama. Ja bih to nazvao „socijalnim Pa-
vlovljevim refleksom“, da se ra|amo kao

socijalna bi}a i gde svako ko ose-
ti da su mu osnovna prava
ugro`ena reaguje i bori se svim
sredstvima za njih, ka`e Ma-
rinkovi} za Forum. 

U Srbiji, napominje on, ne
postoji taj nivo svesti, svest

kod na{eg naroda je
podani~ka

i, na`alost, {iri se sve vi{e, a veliki pro-
blem je strah od gubitka posla. 

- Strah od gubitka posla je jedan od
najja~ih u savremenom svetu. On posto-
ji svuda i podrazumeva da je ceo na~in ̀ i-
vota zasnovan na tome, i ne radi se tu sa-
mo o plati, jer vi brinete kako }ete pre`i-
veti, {ta }e biti ako nemate kartice, ~eko-
ve. To je decenijama prisutno, a kod nas
se time manipuli{e vi{e nego negde dru-
gde jer je kod nas stepen nezaposlenosti
izuzetno visok, napominje na{ sagovor-
nik. On tvrdi da je ta stopa ~ak negde oko

30 odsto iako zvani~ne statistike ne po-
kazuju toliko. 

Radnici u evropskim zemljama, zara-
|uju mnogo vi{e nego na{i, pri tom, na-
pominje on, u EU se retko de{ava da ne-
ko nema „neku rezervu“ od 20.000 ili
30.000 evra, tako da mogu sebi da dozvo-
le luksuz i {trajkuju. 

- Siroma{tvo je najve}i neprijatelj ljud-
ske slobode. Nije ni ~udo {to se samo ne-
koliko stotina ljudi pojavljuje na {trajko-
vima kod nas. Ljudi se pla{e i znaju da
mogu da izgube sve, da nemaju rezer-
vnih opcija, ka`e Marinkovi}. 

- Svaki sindikat bi morao najpre da
po~isti pred svojom ku}om, jer kakvi su
to lideri koji imaju na stotine hiljada ~la-
nova, od kojih tek nekoliko stotina do|e
na {trajk. To zna~i samo jedno, da ne po-
stoji poverenje u sindikalne vo|e, isti~e
Marinkovi}. Ako ne mogu da veruju
svom vo|i, kome onda radnici da se
obrate, pita se Marinkovi}, a ulje na va-
tru radni~kih problema doliva i dijalog sa
dr`avom. Odnosno, nepostojanje istog.

Socijalno-ekonomski savet, koji bi
najozbiljnije trebalo da se bavi ti-

me od starta je, ka`e Marinko-
vi}, mtrvoro|en~e. 

- Zloupotrebljava se ~ak i re-
prezentativnost sindikata jer su

takva utvr|ivanja dovela do toga da
se uspostavlja monopol, gde jedan sin-
dikat koristi priliku da isklju~i neki dru-
gi. To nam samo govori koliko na{i sin-
dikati nisu demokratski, a te{ko da mo-
gu i da budu takvi kad postoje i rade u
dr`avi koja nije demokratska, napomi-
nje Marinkovi}. 

Ozbiljne reforme unutar sindikata su
neophodne da bi se krenulo nabolje, da
bi radnici odbranili svoja prava. Na to ne-
ko mora da ih pokrene, nau~i ih kako i
{ta treba, a sindikati bi morali da tran-
sformi{u svoje redove i dovedu „sve`u
krv“ koja vi{e zna i ima ideje.

U Srbiji, za razliku od razvijenih i nama sli~nih zemalja, glavno sindikalno oru`je nije ubojito

[trajkovi u }orsokaku 
Marinkovi}: Kakva dr`ava, takvi i sindikati i njihovi protesti Neophodna „sve`a krv“ i ozbiljne reforme 
radni~kih organizacija Mati}: Najve}e revolucije nisu zapo~eli milioni, ve} male grupe nezadovoljnih

Ljiljana Bukvi}

TEMA MESECA

Bor, Majdanpek - Moramo se zajed-
ni~ki boriti, jer radnici su i bukvalno ro-
bovi kod poslodavaca, {to je najbolji po-
vod da pru`imo otpor. Dosegli smo dno,
manje su nam plate nego u Albaniji, tri
puta manje zara|ujemo nego Hrvati,
dosta je bilo bruke i java{luka, re~i su
predsednika Samostalnog sindikata op-
{tine Bor Dragi{e Trujki}a izre~ene na

skora{njem protestu radnika i penzione-
ra Srbije u Boru. Nije nimalo ~udno {to
je protest protiv predlo`enih izmena i
dopuna zakona o PIO, odr`an ba{ u Bo-
ru po{to je ovaj rudarski grad poslednjih
godina, dobio imid  ̀grada poznatog po
{trajkovima.

- Nijedna vlast u Boru, a bilo ih je do-
sta, nije pro{la bez bar desetak {trajkova
i protesta, a neke od promena van redov-
nih izbora inicirali smo mi iz sindikata,
ka`e predsednik Samostalnog sindikata
op{tine Bor Dragi{a Trujki}, koji je na toj
funkciji od 2003. godine. - Uspeli smo da
otrgnemo sindikat iz kand`i politike i
sindikat nije kao ranije, kada je Bor va ìo
za „crveni“ grad jedna od poluga vlasti. 

- Ono {to je pozitivan efekat jeste ~i-
njenica da je sindikat kona~no izborio
svoju stolicu u op{tinskom parlamentu.
Aktivno u~estvujemo u sednicama, iako
nemamo pravo glasa, ali mo`emo da iz-
nesemo svoje stavove, pri~a Trujki}.

U majdanpe~koj op{tini se retko
{trajkuje. Protesta je bilo - zbog prodaje
RTB Bor rumunskom Kupromu, bloka-
da autoputa zajedno sa borskim rudari-
ma, ali klasi~ni {trajkovi su u ovoj sredi-
ni retkost.

- [trajk je za nas poslednja mera koju
primenjujemo u poku{ajima da poslo-
davca navedemo na razgovor. Dodu{e i
svest radnika mo`da nije kao kod kolega
u Boru. Postoji strah od gubitka radnog
mesta, strah da u|u u {trajk i time mo`da
oteraju svoje preduze}e u ste~aj, pa osta-
nu bez posla, obja{njava Dejan Mateje-

vi}, poverenik Samostalnog sindikata za
Majdanpek, Negotin i Kladovo.

Kako navodi Matejevi}, situacija u
Negotinu i Kladovu sa aspekta sindikata,
jo{ je gora nego u Majdanpeku. Ve}i je
broj nezaposlenih, malo je svetlih prime-
ra dobre privatizacije.

- Ono {to je dobro u Majdanpeku jeste
~injenica da Rudnik bakra dobro radi,
krenulo je i zapo{ljavanje odre|enog bro-
ja mladih ljudi u proizvodnji. Nabavlja se
nova mehanizacija i sve to zajedno obe-

}ava da se ne{to menja
nabolje, smatra Mateje-
vi} koji saradnju sa cen-
tralom ocenjuje odli~-
nom ocenom i ilustruje
pri~om o privatizaciji
„Zlatare Majdanpek“.

- Savez samostalnih
sindikata Srbije uklju-
~io se u pregovore ve-
zane za majdanpe~ku
Zlataru  u Agenciji za
privatizaciju i pomogao
da se raskine kupopro-
dajni ugovor sa kup-
cem koga smo smatrali
neadekvatnim, {to se
posle i potvrdilo,  ka`e
za na{ list Dejan Mate-
jevi}.

Dobra iskustva u
saradnji sa Ve}em
SSSS imaju i borski
sindikalci:

- Mi smo malo o{tri-
ji nego metode koje pri-
menjuje centrala, ali u
principu oni podr`ava-
ju sve ono {to radimo
jer nas pre svega vodi
interes radnika i ljudi
koji ovde `ive, rekao

nam je Dragi{a Trujki}.
I pored najbolje volje da se ovde ~uje i

glas radnika {trajka~a, namera nam nije
uspela. Radnici nekoliko preduze}a nisu
hteli „da se slikaju ili da pri~aju za novi-
ne“, ~ak ni anonimno. Prisetiv{i se obja-
{njenja Matejevi}a o tome {to {trajkova
nema jasno je za{to ne}e. Svaki drugi ko-
mentar je izli{an.

Ni{ - Konstantinov grad je opet u
„{trajka~kom obru~u“. Nezadovoljni
radnici Niteksa i Gra|evinara ponovo su
blokirali centralne saobra}ajnice, kao i
dr`avne i gradske institucije. Grupa rad-
nika Gra|evinara {trajkuje gla|u u
upravnoj zgradi. [trajkuju i zaposleni u
MIN Vagonki, MIN Lokomotivi i MIN
Specijalnim vozilima, izve{tavano je to-
kom ~itave pro{le godine. Rezultat svih
tih obustava rada stigao je krajem pro{le
i u toku ove godine. Jedan za sve: poni-
{tene su privatizacije Niteksa, Gra|evina-
ra, MIN Vagonke, Lokomotive i Specijal-
nih vozila. pa se mo`e re}i da se ova pri-
vremena dr`avna eskproprijacija odigra-
la po volji radnika.

Ni ove godine situacija nije mirna.
U vi{e navrata radnici fabrike pumpi Ja-
strebac stupali su u generalni {trajk ili su
protestovali ispred kabineta gradona~el-
nika. [trajkovali su radnici jo{ jednog
biv{eg ni{kog „brenda“, Impeks prome-
ta. [trajkovalo je i par stotina preostalih
radnika nekada{njeg giganta, EI Ni{, ko-
ji su povremeno blokirali put Ni{ - Ni{ka
Banja. Ispred Apelacionog suda prote-
stovali su proizvo|a~i duvana protiv pra-
vosu|a i kompanije DIN Filip Moris. Za
generalni {trajk odlu~ilo se jo{ nekoliko
firmi iz kruga MIN-a:  Liv MIN,  Mode-
lar, Obojeni metali i MIN Fitip. U {trajku
upozorenja bili su i zaposleni na me|u-
narodnom aerodromu Konstantin Veli-
ki. Za {trajk, ali - gladovanjem, odlu~io se
predsednik gradske op{tine Ni{ka Banja
Zoran Vidanovi}, nezadovoljan neispla-

}ivanjem sredstava iz bud`eta grada za
sanaciju poplava u njegovoj op{tini. Ovih
dana {trajkovali su ~ak i fudbaleri ni{kog
Radni~kog zbog neizmirenih plata i pre-
mija. Rezultati tih protest su razli~iti, ali
ne i veliki. 

Uprkos tome, ima ocena da su {traj-
kovi „uspe{ni“, a da me|u ni{kim i osta-
lim sindikalcima „postoji solidarnost“.
To smatra i Zoran To{i}, predsednik sa-
mostalnog sindikata Niteksa, koji je {traj-
kovao najdu`e i „najbu~nije“. Radnici
Niteksa pribegavali su ovom vidu prote-
sta, sa prekidima, od novembra 2008. do
maja ove godine, kada je privatizacija po-
ni{tena. 

- Mi jesmo uspeli jer je privatizacija
poni{tena, a radnici su dobili zaostale
plate. Jo{ nismo dobili novog vlasnika, a
stari (vlasnik) nikako da „iza|e“ iz firme,
ali to je posao za resorno ministarstvo, i
mi tu ni{ta ne mo`emo, osim da {trajku-
jemo i protiv ministarstva. U {trajkovima
su nam se pridru`ivali i radnici drugih
firmi. Dakle, bilo je solidarnosti. Ali, ne-
ma dobre saradnje me|u sindikatima.
Nekima od njih je, izgleda, ve}i problem
Samostalni sindikat nego to {to u Ni{u ne
radi industrija, ka`e To{i} za Forum.

Regionalni poverenik UGS Nezavi-
snost Dragan Mladenovi} iznosi suprot-

nu ocenu. On smatra da je u Srbiji u veli-
koj meri „ubijena radni~ka svest o zajed-
ni~kom nastupu radi za{tite radni~kih
interesa“. U Srbiji {trajk „nema tradici-
ju“. To je posledica 50-godi{njeg sistema
u biv{oj Jugoslaviji, kada su radnici nau-
~eni da nema potrebe da {trajkuju  u
„svojim fabrikama“, jer tako „{trajkuju
protiv samih sebe“, veruje on. 

- Neshvatljivo je da nema zajedni~kog
sindikalnog nastupa ni sada, kada nam
preti  promena penzijskog sistema ili ve-
lika poskupljenja svega i sva~ega, zbog
kojih „ne mo`e vi{e da se di{e“. Da bi se
tako ne{to spre~ilo potrebno je reagova-
ti odmah, bez oklevanja, kroz zajedni~ki
nastup  sindikata, radnika, studenata, ne-
zaposlenih. Ali, ovde nema svesti o tome,
a i ljudi su umorni i apati~ni. Izgubili su
poverenje u sve, u same sebe, a kamoli u
sindikalne poverenike, ka`e za Forum
Mladenovi}. On dodaje da su nau~ena
pasivnost i apatija uzeli toliko maha da
ljudi, me|u kojima je mnogo „`rtava
tranzicije“, nisu spremni ni na ozbiljniji
sindikalni rad i anga`ovanje. 

- Nemam ni{ta protiv da se ja ili drugi
sindikalni lideri sklonimo, i da do|u no-
vi ljudi, ali je situacija takva da, grubo re-
~eno, ne}e imati ko da radi umesto nas,
zaklju~uje on.

Vranje - Predsednica Povereni{tva
ASNS u Vranju Sne`ana Veli~kovi} zbog
organizacije {trajka u Kompaniji „Jum-
ko“ uslovno je nedavno osu|ena na {e-
stomese~nu kaznu zatvora. Veli~kovi}e-
va je sa grupom radnica blokirala pro{le
godine deo upravne zgrade „Jumka“ zah-
tevaju}i poni{tenje ugovora o prelasku
radnika iz mati~ne fabrike u „Zamber“.
Preduze}e „Zamber“ je u me|uvremenu
propalo, a silom preba~eni radnici vrati-
li su se u mati~nu fabriku.

- Pokazali smo da samo radikalnim
metodama mo`emo ne{to da postigne-
mo. Od klasi~nih radni~kih protesta ne-

ma ni{ta. Ja ne znam kakve nove metode
treba primeniti u borbi za bolji polo`aj
radnika, ali svakako da je to tema o kojoj
treba razgovarati na nivou sindikalnih
centrala, ka`e Veli~kovi}eva.

Sli~an stav iznosi i Novica Miti}, pove-
renik UGS Nezavisnost za sedam op{tina
P~injskog okruga. On ukazuje na „razje-
dinjenost u pogledu strategije borbe vo-
de}ih sindikalnih centrala“.

- Od klasi~nog {trajka ima malo vajde.
Poslodavci su se izverzirali pa se uvek
prona|u {trajkbreheri, koji onda uspeju
da obesmisle svaki oblik radni~kog pro-
testa. Komplikovana papirologija oko
prijave {trajka daje poslodavcu uvek {an-
su da spremno do~eka bilo kakav protest,
navodi Miti}.

Do sada je bilo nekoliko najava radi-
kalnih radni~kih protesta, uklju~uju}i i
mogu}nost blokade magistralnog puta
prema granici sa Makedonijom, ali toga
nije bilo jer jednostavno nije postojala
„kriti~na masa a ni spremnost unutar
sindikalnih organizacija da se blokira
put“. Protesta je poslednjih meseci naj~e-
{}e bilo u privatizovanim preduze}ima:
„Zavariva~u“ i surduli~kom „RS Patrner-
su“. Metalska industrija „Zavariva~“ sa
oko pet stotina radnika je u vlasni{tvu
„Galeb grupa“ iz [apca, a {trajka~ima su
samo delimi~no ispunjeni zahtevi za is-
platu zaostalih zarada i povezivanje rad-
nog sta`a. Fabrika koja snabdeva auto-
mobilsku industriju elektromotorima
„RS Partners“ iz Surdulice je u me{ovi-

tom srpsko-ruskom vlasni{tvu. Od 170
radnika u pogonima radi tre}ina. Ostatak
i dalje poku{ava da ostvari svoja prava
odbijaju}i prekvalifikaciju na kojoj insi-
stira poslodavac.

- Re{enje mo`da nije u primeni radi-
kalnijih metoda radni~kog protesta ve} u
ve}em anga`ovanju lokalnih samoupra-
va prema Agenciji za privatizaciju. Agen-
cija je ta koja mo`e da raskine ugovore o
privatizaciji, da primora vlasnika kapita-
la na po{tovanje ugovornih obaveza. Na
taj na~in uz podr{ku i jedinstven stav sin-
dikalnih organizacija mo`e se efikasnije
raditi na boljem polo`aju radnika pogo-
tovu u privatizovanim preduze}ima - nu-
di re{enje Ljuba Stanojkovski, radnik u
Kompaniji „Jumko“. 

Novi Pazar - Kad nema politi~kih raz-
mirica u ovom gradu o kojima se uvek
daleko ~uje i na{iroko pri~a, onda su u
prvom planu radikalni potezi {trajka~a
ovda{njih propalih preduze}a. Kad blo-
kade saobra}ajnica i centralnih gradskih
ulica nisu dale rezultate, krenulo se u ra-
dikalizaciju. 

Ovaj grad i pored brojnih protesta,
nema tradiciju sindikalnog delovanja.
Poku{aji da se sindikati udru`e u nekim
situacijama ostali su bez rezultata. Sva tri
sindikata, Samostalni, „Nezavisnost“ i
ASNS, u Novom Pazaru imaju regional-
na povereni{tva, a njihovi lideri i naviku
da u diskusijama o sindikalnom organi-
zovanju  jedan drugom pripi{u bliskost
sa nekim od ovda{njih politi~ara i njiho-
vim politi~kim opcijama. To je glavni
adut u pri~ama o osvajanju reprezenta-
tivnosti.

D`emo Graca, regionalni poverenik
ASNS, tvrdi da o svemu {to se doga|a
me|u radnicima u Novom Pazaru re-
dovno obave{tava svoju centralu u Beo-
gradu ali „oni ne}e ni{ta da preduzmu
ako se konkretno ne tra`i ne{to od njih“.

- Mi poku{avamo da pomognemo
u~esnicima {trajka kada to zatra`e. Na-
{a pomo} je samo savetodavna, jer ne-
mamo masovniju podr{ku radnika.
Ve}inski sindikat smo samo u nekoliko
preduze}a, isti~e Graca i „pokretanje
konkretnih stvari najavljuje posle kon-
gresa ASNS.

Ina~e, skretanje pa`nje na probleme
u ovom gradu, gde  po zvani~nim poda-

cima ima vi{e nezaposlenih nego zapo-
slenih, krenulo je pro{le godine krajem
aprila, kada je Zoran Bulatovi}, predsed-
nik Udru`enja tekstilnih radnika u No-
vom Pazaru, odsekao sebi deo prsta u
znak protesta {to se ne re{ava pitanje
biv{ih radnika Tekstilnog kombinata
Ra{ka. Potom su radnici holding kom-
panije „Vojin Popovi}“ zapretili da }e di-
}i u vazduh cisternu sa amonijakom ko-

ja se nalazi u krugu preduze}a.  Pregovo-
ri, razgovori, obe}anja i jednokratna so-
cijalna pomo} sti{avali su buru protesta.
Tekstilni kombinat je u postupku priva-
tizacije. Za preduze}e „Vojin Popovi}“
va`e stalne informacije i obe}anja tra`i
se strate{ki partner. Preduze}e je ve} pet
godina u ste~aju.

Na red su posle do{li i invalidi rada
biv{e fabrike „Iskra metal“. Njih desetak

zbog nemogu}nosti da naplate zaostale
zarade i razlike u zaradama, iako, kako
tvrde, imaju pravosna`na sudska re{enja,
odlu~ili su se da zapo~nu {trajk gla|u. Sa
sobom su uneli i {tampane posmrtne pla-
kate. Gladovanje i pretnje nisu bile dovolj-
ne za razgovore, pa je njihov predsednik
zakucao sebi ekser u {aku. Ovi radnici od
marta protestuju, jer zadovoljavaju}eg re-
{enja za njih i dalje nema.

Protestima do eksproprijacije 

Najradikalniji, ali bez ve}ih rezultata

Prepoznatljiv scenario
Za sve slu~ajeve karakteristi~no je da krene „spontano“ okupljanje nezadovoljnih, koji uvek u

protest kre}u sa pripremljenim imenikom telefonskih brojeva ovda{njih novinara. Onda se pojavlju
sindikalni pregovara~i i ube|iva~i da se radnici ne samopovre|uju. Tada su primetne aktivnosti Sin-
dikata „Nezavisnost“ i Asocijacije nezavisnih i slobodnih sindikata (ASNS). Me|u radnike dolaze i
jedni i drugi. Istim redosledom odustaju od poku{aja i vra}aju se ponovo. Izme|u toga, re~ imaju
politi~ari iz Novog Pazara i Beograda, ali i verski velikodostojnici.

Neki jedu kupus, a neki meso
- U Boru je oko sedam hiljada nezaposlenih na evidenciji NSZ, a bar jo{ toliko nije evidentirano.

Promene Zakona o ste~aju dovele su i do toga da firma preko no}i ode u ste~aj, nema ste~ajnog uprav-
nika i nekada{nji zaposleni nemaju kome da daju da im zaklju~i radne knji`ice, da bi dalje mogli da
ostvaruju svoja prava. Prose~na zarada je solidna, ako se posmatra statisti~ki, ali narodski re~eno to je
„sarma“. S tim {to neki jedu kupus, a neki meso, jer na iznos prose~ne zarade i te kako uti~u plate onih
u dr`avnim institucijama i firmama,  komentari{e socijalnu sliku Bora sindikalac Trujki}.

Sindikati moraju da prate promene
- Struktura na privrednoj sceni, me|u zaposlenima se znatno promenila i zato i sindikati moraju da

se menjaju. Neophodno je da izbori unutar svakog sindikata budu demokratski, {to zna~i da se bira iz-
me|u vi{e kandidata, da se biraju na ne vi{e od dva mandata. Koliko sve`e ideje mo`e da ima neko ko
je 30 godina na nekoj funkciji. On gleda samo kako da ne talasa i mirno do~eka svoju penziju. Potrebni
su novi ljudi, otvoreni za komunikaciju, sa idejama i novim pogledima, napominje na{ sagovornik.  

^anak: Sitninom 
kupuju radnike

Branislav ^anak, predsednik Ujedinjenih
granskih sindikata Nezavisnost, koji nije u~e-
stvovao u poslednjim protestima sindikata,
nedavno je rekao da je u Srbiji gotovo nemo-
gu}e organizovati generalni {trajk jer „radni-
ci ne `ele da se bore za svoja prava i mogu}e
ih je kupiti za sitninu“. 

Posao za maratonce
- U Evropi je u ~lanstvu sindikata samo 17

odsto radnika, ali kada sindikati pozovu na
{trajkove i proteste - svi ustaju. Da bi se tako
{to dogodilo u Srbiji potrebna je ozbiljna edu-
kacija jo{ u {kolama i na fakultetima, kojom
bi trebalo da se bave i sindikati. Tek kada ve-
}ina bude stekla svest da treba organizovano
da reaguje kada im neko uskrati vitalna pra-
va, ima}emo ozbiljne {trajkove. Ali, to je po-
sao za sindikalne maratonce, a ne za trka~e
na sto metara, ka`e Dragan Mladenovi}.

Sla|ana Novosel

Zorica Miladinovi}

Dve i po godine u protestima i {trajkovima: Radnici „Niteksa“

Efikasni samo zajedno 
Jelena Bujdi}-Kre~kovi}

Umorni od brojnih obustava rada
Vojkan Risti}

Uslovna kazna zatvora 
zbog organizacije {trajka: 
Napu{teni pogoni Zambera 

Rudarima dozlogrdilo: Sa nedavnog prostesta pet sindikalnih centrala u Boru 

Jedan od najdu`ih protesta: 
Radnici Zastave elektro u Beogradu
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Nezadovoljstvo nacrtom
zakona o komunalnim delat-
nostima uspelo je da ujedini
ne samo radnike, ve} i pred-
stavnike Samostalnog sindi-
kata i „Nezavisnosti“, kao i
drugih granskih sindikata.
Njihovi predstavnici ka`u za
Forum da iako je nov zakon
potreban, mnoge odredbe u
predlo`enom nacrtu su spor-
ne, a sami sindikati nisu ni bi-
li pozvani da u~estvuju u nje-
govoj izradi. Ukoliko se nacrt
zakona ne izmeni, sindikati su
najavili proteste i {trajkove {i-
rom Srbije.

Milan Simi}, predsednik
Granskog sindikata javnih sa-
obra}ajnih i komunalnih de-

latnosti „Nezavisnost“, ka`e za
Forum da se sporne odredbe
pre svega odnose na mogu}-
nost ulaska privatnog kapitala
u javna komunalna preduze-
}a, i to „na prili~no nekontro-
lisan na~in“. 

- Uzrok je taj {to dr`avna
strategija o restrukturiranju
javnih komunalnih preduze}a
jo{ nije usvojena, {to njen
predlog nije usagla{en sa ovim
zakonom i {to su ovla{}enja
Direkcije za komunalne delat-
nosti (~ije se formiranje ovim
zakonom predla`e) uglavnom
savetodavna i neobavezuju}a.
Pored toga, pitanje svojine
koncentri{e se samo na
„objekte i ure|aje u dr`avnoj,
odnosno dru{tvenoj svojini“,
koje se prenose lokalnoj sa-
moupravi. Zaboravljena su
stalna obrtna sredstva, sred-
stva zajedni~ke potro{nje, har-

tije od vrednosti. U cilju pot-
punog definisanja vlasni{tva
predlo`ili smo da se pravo
svojine i slobodno raspolaga-
nje njome reguli{e Strategijom
o restrukturiranju javnih ko-
munalnih preduze}a i Zako-
nom o javnoj svojini, ukazuje
Simi}.

On dodaje da je sporno i to
{to se ne zna koje je ministar-
stvo nadle`no za sprovo|enje
novog zakona. U predlo`e-
nom tekstu se spominje da je

za komunalne delatnosti nad-
le`no resorno ministarstvo, ali
se nigde ne navodi koje je to
ministarstvo.

- U obrazlo`enju ministra
Olivera Duli}a, dobili smo in-
formaciju da je nadle`no Mi-
nistarstvo za ̀ ivotnu sredinu i
prostorno planiranje, ali kada
smo predlo`ili da njihovi
predstavnici do|u da pregova-
raju sa sindikatima oko gran-
skog kolektivnog ugovora, do-
bili smo odgovor da mora da
se proveri da li je to njihova
nadle`nost, isti~e Simi}.

Kako je za Forum nedavno
izjavio Milan Gruji}, predsed-
nik Samostalnog sindikata za-
poslenih u komunalno-stam-
benoj delatnosti, za oblast ko-
munalne delatnosti u Srbiji
nadle`no je ~ak devet mini-
starstava. 

- Ministarstvo `ivotne sre-

dine je nadle`no za otpad i
ure|enje priobalja, grejanjem
se bavi Ministarstvo energeti-
ke, vodama Ministarstvo po-
ljoprivrede, o finansijama bri-
ne Ministarstvo finansija i ta-
ko dalje. O~igledno je da se ne-
kome ovde stra{no `uri, a tre-
balo je sa~ekati usvajanje stra-
tegije za reformu javnih pred-
uze}a, koja bi odredila koje su
to delatnosti neotu|ivi deo dr-
`avnog interesa, ukazao je
Gruji}. 

Milan Simi} ka`e da su pri-
medbe i predlozi oko novog
zakona usagla{eni sa Samo-
stalnim sindikatom, kao i sa
drugim reprezentativnim sin-
dikatima u ovoj delatnosti. 

- Na{i predlozi dostavljeni
su Ministarstvu za `ivotnu
sredinu jo{ krajem jula. Imali
smo sastanak sa Duli}em, a
prethodi nam jo{ jedan. Uko-

liko na{i zahtevi ne budu pri-
hva}eni, bi}emo prinu|eni da
organizujemo proteste {irom
Srbije, zaklju~uje Simi}. 

Do kraja oktobra Vlada Sr-
bije trebalo bi da potpi{e sa re-
prezentativnim sindikatima
prosvetnih radnika protokol o
ceni rada za 2011, a zarade za-
poslenih u obrazovanju bi}e
pove}ane u tri navrata. Ipak,
sindikati uslovljavaju potpisi-
vanje protokola dodatnim
zahtevima. 

Sva ~etiri reprezentativna
sindikata (Sindikat obrazova-
nja Srbije, GSPRS „Nezavi-
snost“, Unija sindikata pro-
svetnih radnika Srbije i Sindi-
kat radnika u prosveti Srbije)
saglasna su da ne}e potpisati
protokol ukoliko u 2011. godi-
ni ne budu odmrznute bo`i}-
ne i jubilarne nagrade. Pred-
sednik Sindikata obrazovanja
Srbije (SOS) Branislav Pavlo-
vi} ka`e da procenat pove}a-
nja plata za celu idu}u godinu
ne}e pre}i 6,5 odsto. 

- U januaru bi zarade treba-
lo da budu pove}ane za infla-
ciju u prethodnih {est meseci,
{to je prema na{im procena-
ma tri do 3,5 odsto. Drugo po-
ve}anje je najavljeno u aprilu,
a tre}e u oktobru. SOS prihva-
ta ovaj model finansiranja za
2011. kada je u pitanju prvo
pove}anje, a za ostala dva tra-
`imo nove pregovore, ka`e
Pavlovi}. On ukazuje da je
prose~na plata u obrazovanju
u poslednje dve godine pala za
21 odsto, pa su prosvetni rad-
nici u Srbiji po tome na po-
slednjem mestu u regionu. 

S druge strane, Unija sindi-
kata prosvetnih radnika Srbi-
je (USPRS) tra`i korekciju ko-

eficijenata tokom ove godine.
Miodrag Skrobonja iz tog sin-
dikata ka`e da je najavljeno
pove}anje prihvatljivo, ali na
prethodno korigovanu osno-
vicu, i da u suprotnom Unija
ne}e potpisati protokol. 

- U  tome nas podr`ava Sin-
dikat radnika u prosveti Srbi-
je, ali ne znamo kako }e se po-
na{ati ostali. Drugi zahtev je
da se iz Zakona o bud`etu iz-
baci stav kojim se ograni~ava
pravo na jubilarne i bo`i}ne
nagrade. Mi smo imali i zah-
tev da ve} kroz bud`et za
2011. godinu po~ne ve}e iz-
dvajanje iz BDP za prosvetu,
ali je premijer rekao da }e se o

tome razgovarati kasnije. Ako
ne vidimo nameru Vlade da
obrazovanje po~ne da dobija
bolji status, to }e biti tre}i raz-
log iz koga ne}emo potpisati
protokol, isti~e Skrobonja. 

Ideja o prethodnom kori-
govanju koeficijenata za pred-
sednika GSPRS „Nezavisnost“
Tomislava @ivanovi}a je pri-
hvatljiva, a za Branislava Pa-
vlovi}a „nerealna“. 

- Komisija trenutno radi na
koeficijentima, odnosno ho}e
da re{i pitanje plata direktora,
da ne budu svi isto pla}eni,
bez obzira na broj zaposlenih,
ali nisam shvatio da }e sada
svima da menjaju koeficijente,
ka`e Pavlovi}. 

Sindikati su podeljeni i oko
ideje Ministarstva da izdej-
stvuje kredit za socijalno-eko-
nomski program, kada neko-
liko hiljada zaposlenih napusti
obrazovni sistem. Pavlovi} ka-
`e da je to SOS ranije predla-
gao i da bi kredit dobro poslu-
`io, ali „prekobrojni ne}e da
odu dok im se ne isplati ade-
kvatna otpremnina“. 

- Postavljam pitanje za{to
kredit nisu uzimale druge de-
latnosti, ve} je novac za ot-
premnine obezbe|ivan iz bu-
d`eta. To prakti~no zna~i da
}emo imati dug, ka`e Tomi-
slav @ivanovi} iz „Nezavisno-
sti“, a Miodrag Skrobonja

smatra da bi uzimanje pozaj-
mice  bio „dokaz nemo}i dr`a-
ve da vodi pravilnu obrazovnu
politiku“. 

- Kada je ministar izneo
program racionalizacije bez
otpu{tanja, dogovoreno je da
Vlada obezbedi novac za so-
cijalni program. Tada je vi{e
od 5.000 ljudi bilo zaintere-
sovano, a me|u njima 3.500
onih koji su stekli uslov za
penziju. Po{to ta sredstva ni-
su obezbe|ena, sada je na de-
lu apsurd da }e 103 zaposle-
na primati platu, a ne}e radi-
ti, dok }e nastavnici sa nepu-
nom normom ~asova prima-
ti manju platu, nagla{ava
Skrobonja.  

Beograd - U pravosudnim
organima Srbije vi{e od 11.000
administrativnih radnika pri-
ma platu u iznosu od 16.000 do
20.000 dinara, a plata nije pove-
}avana od 2006. godine. Iako je
reformom pravosu|a i formi-
ranjem nove mre`e sudova pla-
nirano da preostalom broju za-
poslenih zarada bude pove}a-
na, to se nije dogodilo. Sagovor-
nici Foruma isti~u da bi sistem
plata morao da bude motivaci-
oni faktor kako bi se zaustavio
odliv obu~enih kadrova.

Sla|anka Milo{evi}, sekretar
Republi~kog odbora sindikata
zaposlenih u pravosudnim or-
ganima, koji je od ponedeljka
organizovao veoma uspeli {tra-
jk u gotovo svim sudovima u
Srbiji, ka`e za Forum da je uvo-
|enjem novih kompjuterskih

programa, a zbog smanjenja
broja zaposlenih znatno pove-
}an obim posla.

- Neophodno je motivisati
zaposlene, a zarada radnika u
pravosudnoj administraciji iz-
nosi samo 20 odsto sudijske ili
tu`ila~ke plate i to na osnov-
nom nivou, a naknada sudija
porotnika je 30 odsto, iako im
je to dodatno primanje. Zdrav-
stvo i prosveta bili su prioritet
od 2006. godine, dok su plate u
pravosudnoj administraciji za-
mrznute ba{ tada, isti~e Milo{e-
vi}eva. Na{a sagovornica kao
jedino re{enje vidi ujedna~ava-
nje osnovica za obra~un zarada
pravosudne administracije i
nosilaca pravosudnih funkcija
u iznosu od 28.000 dinara.

Zbog mizernih primanja vi-
{e puta su pokretani {trajkovi, a
po~etkom ovog meseca usled
generalnog {trajka u 34 osnov-

na suda, 21 vi{em sudu i 34
osnovna tu`ila{tva odr`ana su
samo su|enja za koja je predvi-
|en hitan postupak - u krivi~-
nim odeljenjima su to pritvor-
ski predmeti, dok su u gra|an-
skom odeljenju to predmeti po-
rodi~nih odnosa, privremene
mere, radni i stambeni sporovi
i postupci za ometanje dr`avine.

Dragana Boljevi}, predsed-
nica Dru{tva sudija Srbije, ka`e
za Forum da male plate admi-
nistrativnih radnika u pravosu-
|u mogu izazvati smanjenje
broja kvalifikovanih i obu~enih
radnika.

-  Njihov posao je zahtevan i
strogo poverljiv. Problemi rad-
nika u pravosudnoj admini-
straciji ne mogu se posmatrati
izolovano, oni su dosad bili u
mnogo gorem polo`aju od su-
dija i tu`ilaca, a predstavnici
vlasti moraju da budu svesni
da sudovi ne mogu da funkci-
oni{u bez njih, isti~e Boljevi}e-
va. Prema re~ima na{e sago-
vornice, pravosudni sistem je u
dva navrata ve} pretrpeo sma-
njenje broja zaposlenih, 2007. i
2009. godine kada je vi{e od
1.000 radnika uzelo socijalni
program.

Nezadovoljstvo novim nacrtom zakona o komunalnim delatnostima ujedinilo sindikate, koji ne odustaju od protesta

Ne zna se ni ko je nadle`an
Milan Simi} iz „Nezavisnosti“ ka`e da je najspornija mogu}nost nekontrolisanog ulaska privatnog kapitala u JKP

Katarina @ivanovi}

POVODOM

Te{ke posledice
Sindikalci upozoravaju da bi

Srbija, na primer, mogla dva sa-
ta da ostane bez vode, ili da se na
neko vreme ne odnosi sme}e
ako se sporne odredbe nacrta za-
kona o komunalnim delatnosti-
ma pod hitno ne promene.

Izmena osebnog kolektivnog ugovora 
- USPRS uskoro }e ponuditi ostalim sindikatima predlog novog kolektiv-

nog ugovora. Insistiramo da se po{tuju me|unarodne konvencije i Zakon o
radu i da se koeficijenti vrate u kolektivne ugovore, a da se izbri{u iz uredbe
koja proisti~e iz Zakona iz 2001. godine koji se nikada nije primenjivao, ka-
`e Miodrag Skrobonja. 

Vlada nema para?
U Ministarstvu pravde ka`u da su svesni problema sa kojima se zbog ni-

skih primanja suo~avaju zaposleni u administraciji pravosudnih organa, ali
da Vlada ne raspola`e novcem kako bi se pove}ale zarade. Prema njihovim
re~ima, zahtevi sindikata za pove}anje osnovica na 28.000 dinara zna~ilo bi
i pove}anje fonda plata od 5,3 milijarde dinara, a naplata sudskih taksi to-
kom godine donosi manje od pet milijardi dinara.

Administrativni radnici pravosu|a ponovo {trajkuju zbog malih plata

Ujedna~iti osnovicu za zarade
Sindikati prosvetnih radnika o~ekuju 

potpisivanje protokola o ceni rada u 2011. godini

Prvo nagrade, pa dogovor

Milena Miliki}

Vesna Andri}

Ho}e li nadle`ni prona}i re{enje za povi{ice: Isped jednog od beogradskih sudova

Radni~ka snaga Starog kontinenta
i njeni sindikalni lideri jo{ jednom }e
pokazati „mi{i}e“ evropskim liderima
i uputiti o{tru poruku protiv najavlje-
nih mera {tednje, koje, izme|u osta-
log, podrazumevaju smanjenje plata,
otpu{tanje zaposlenih u javnom sekto-
ru, pomeranje starosne granice za od-
lazak u penziju, kao vid borbe protiv fi-
nansijskih neda}a. U znak solidarno-
sti za 29. novembar zakazana je repri-
za septembarskog panevropskog {traj-

ka, u kojem }e, kako se najavljuje, u~e-
stvovati sindikati mnogih zemalja
Evrope. 

Ujedinjeni pod parolom „Mi nismo
izazvali krizu, ra~un treba da plate
banke, a ne radnici“, sindikati tra`e da
vlade garantuju radnicima stabilno za-
poslenje, jaku socijalnu za{titu i bolje
penzije. Stru~na javnost upozorava da
najve}a opasnost preti od protesta
mladih koje je najte`e pogodila eko-
nomska kriza. 

U [paniji, na primer, 20 odsto neza-
poslenih su mladi, a u Gr~koj ~ak 32
odsto. Kada iza|u na ulice, te{ko ih je
kontrolisati, upozoravaju sindikalni
funkcioneri. Sporadi~ni {trajkovi to-
kom cele godine bili su masovni, ali

ipak nisu uspeli da spre~e vlade da ne
izglasaju mere {tednje. Pitanje je da li
}e Brisel, centar prvog panevropskog
protesta, usli{iti molitve radnika. Ironi-
ja le ì u tome da radnici, koji jedva kr-
pe kraj s krajem ili su ostali bez svojih
radnih mesta kucaju pred vratima onih
koji mese~no zara|uju od 14.000 do
16.000 evra, a koji se podjednako ose-
}aju sumorno zbog predlo`enih sma-
njenja u bud`etima EU i vide sebe kao
„`rtvu“ politi~ara u institucijama EU. 

Evropski lideri i autori antikriznih
mera ne pokazuju znake popu{tanja.
Re~i utehe za sada su se ~ule samo od
predsednika Evropske komisije @ozea
Manuela Barosa, koji je poru~io: „Vla-

de nisu uvek u pravu. Jer da je tako ne
bi imali situaciju koju smo videli da-
nas“. Me|utim, Barosovo insistiranje
na „pametnom i odr`ivom privred-
nom razvoju“ neprihvatljivo je za sin-
dikate, ali i poslodavce, u delu koji
predvi|a pove}anje taksi i poreza. 

Pod teretom krize Evropa mora da
suzi socijalna davanja i to u trenutku
kada se stalno pove}ava broj onih ko-
jima je pomo} potrebna. Na udaru se
na{ao i penzioni sistem koji od zemlje
do zemlje krije nepravilnosti i nedo-
slednosti. Jedna od ideja jeste da se po-
o{tre uslovi za penzionisanje i pove}a-
ju starosne granice za odlazak u penzi-
ju. Najo{triji otpor reformi penzionog
sistema zabele`en je u Francuskoj, gde

vlada planira da do 2018. povisi staro-
snu granicu za odlazak u penziju sa 60
na 62 godine. Ra~una se da je ~ak 70
odsto Francuza protiv ovakve reforme,
ali ~ini se da francuska vlada i predsed-
nik Nikola Sarkozi nemaju alternativu. 

Istra`ivanje organizacije Aviva
Evropa ka`e da evropski radnici mo-
raju da u{tede 1.900 milijardi evra sva-
ke godine ukoliko nameravaju da sa-
~uvaju trenutni ̀ ivotni standard kada
se penzioni{u. Britanija je na vrhu ta-
bele budu}i da njeni gra|ani moraju
da u{tede dodatnih 12.300 evra godi-
{nje ako ̀ ele da izbegnu smanjenje fi-
nansijske udobnosti. Gra|ane ove
ostrvske dr`ave slede nema~ke kolege
koji moraju da u{tede dodatnih 11.600
evra. Za njima idu Irci sa 9.000 evra,
Francuzi 7.700, [panci 6.900 I Rusi
5.700.  

Prema podacima Evropske komisi-
je, Evropljani u penziju odlaze u pro-
seku sa napunjenih 61,4 godine, a u
Americi ta brojka je 65, dok se u Japa-
nu u penziju odlazi prose~no sa 70 go-
dina `ivota. Prema poslednjim re-
formskim potezima, Gr~ka namerava
da podigne starosnu granicu za penzi-
ju na 65 godina, dok vlade Nema~ke i
[panije planiraju podizanje granice na
67 godina. [vedska vlada stimulira
vra}anje na posao penzionera ili pro-
du`eni rad onih koji su ve} ostvarili
pravo na penziju.

- Kada biste nastavili da radite na-
kon normalnog roka za penziju, {to je
kod nas 65 godina starosti, nastavili bi-
ste i sa sticanjem prava na penziju i va-
{a bi penzija rasla od sedam do osam
odsto za svaku godinu, smatra specija-
lista iz {vedske agencije za penzije Ar-
ne Paulson.

U Briselu priznaju da je problem
postao goru}i, te predla`u da, uz ~inje-
nicu da je prose~an `ivotni vek Evro-
pljana postao du`i, a opada natalitet,
{to zna~i da i nacije postaju starije, au-
tomatski se i obavezan radni vek prila-
go|ava ovakvoj situaciji. Evropski ko-
mesar za zapo{ljavanje i socijalna pita-
nja Laslo Andor obja{njava da je
evropski penzioni sistem pod nevero-
vatnim pritiskom starenja nacije. 

- Jasno da }e do 2060. broj penzio-
nisanih u Evropi, u pore|enju sa oni-

ma koji finansiraju penzije, biti udvo-
stru~en, a ve} od 2012. mo`emo o~e-
kivati smanjenje populacije sposobne
da radi. 

Pojedini ekonomski eksperti upo-
zoravaju da plan podizanja radnog ve-
ka ima jednu klju~nu gre{ku - {ta ako
nema posla za starije, {to zna~i one ko-
ji nisu u stanju obavljati sve vrste zah-
tevnih du`nosti, {to mla|im kadrovi-
ma naj~e{}e nije problem? [ta ako ta-
kav ekonomski raj, u kakvom Evropa
zami{lja da ̀ ivi, ne postoji? 

Bukure{t, Zagreb, Ljubljana - Ru-
munska vlada podr`a}e zahteve sindi-
kata koliko je to mogu}e s obzirom na
bud`etska ograni~enja. Vlada }e igno-
risati populisti~ke predloge opozicije -
reakcija je premijera Emila Boka na
poslednje zahteve sindikata za pove}a-
nje neto minimalca na oko 180 evra.
Pad `ivotnog standarda u Rumuniji
izazvan svetskom krizom i poja~an
merama {tednje, na osnovu kojih je
PDV uve}an za pet odsto, a plate u jav-
nom sektoru skresane za ~etvrtinu,

pra}en je vi{emese~nim protestima,
{trajkovima, ali i politi~kom nestabil-
no{}u.

Potresi u Vladi koji su po~etkom
septembra kulminirali smenom {esto-
rice ministara (finansija, poljoprivre-
de, saobra}aja, komunikacija, rada i
ekonomije), okon~ani su krajem istog
meseca kada je ostavku podneo mini-
star policije. Ipak, opozicija ne odusta-
je od svojih zahteva, i o poverenju naj-
slabijoj rumunskoj vladi za poslednjih
20 godina poslanici }e odlu~ivati do
kraja oktobra. Talas {trajkova u Ru-
muniji za sada je okon~an. Poslednji
su rad prekinuli policajci 26. septem-

bra, kada je 6.000 njih protestovalo
zbog smanjenja plata. Zavr{eni su
ostavkom ministra policije Vasilea
Blaga, koji je {trajk nazvao ilegalnim i
osudio policajce jer su „zaboravili za-
kletvu“. 

Dok rumunska vlada te{kom mu-
kom sprovodi mere koje joj je za sanaci-

ju krize „prepisao“ MMF, predsednica
Vlade Hrvatske Jadranka Kosor, povo-
dom rasprava o mogu}im na~inima za
stabilizaciju ekonomije, isti~e da Hrvat-
skoj MMF nije potreban. „Niko u Vladi
o tome nikada nije razmi{ljao, niti go-
vorio“, kazala je Kosorova. Njen recept
za privredni oporavak jeste saradnja
Vlade i ~elnika lokalne zajednice uz
„malo vi{e snage i odlu~nosti svih“.

Hrvatski sindikalci su, s druge stra-
ne, Svetski dan dostojanstvenog rada,
7. oktobar, obele ìli deljenjem kikiriki-

ja poslanicima u Saboru. Pored kikiri-
kija, narodni predstavnici dobili su i
letke sa zahtevima od kojih je glavni
ostvarivanje u praksi ~lana 55 Ustava
prema kojem zaposleni imaju pravo
na zaradu kojom mogu osigurati sebi
i porodici slobodan i dostojanstven ̀ i-
vot. Sindikalci smatraju da hrvatski

radnici rade „za kikiriki, te da gotovo
70.000 radnika radi u preduze}ima
koja dr`avi duguju oko 1,7 milijardi
evra.  Zbog toga od Vlade tra`e da se
uskra}ivanje plata i doprinosa progla-
si krivi~nim delom. 

Zagreba~ka fabrika tekstila Kamen-
sko verovatno je najdramati~niji pri-
mer za ilustraciju tvrdnji sindikata: ne-
koliko stotina radnica ve} pet meseci
nije primilo platu. Poslodavac zaposle-
nima duguje 7,5, a dr`avi 25 miliona
kuna. Radnice strahuju da vlasnik na-
merno uni{tava firmu kako bi prodao
zgradu na atraktivnoj lokaciji gde je
sme{tena. 

Na svetsku ekonomsku krizu nije
ostala imuna ni Slovenija, najuspe{ni-
ja „nova“ dr`ava ~lanica Evropske uni-
je. [trajk zaposlenih u javnom sektoru
koji je trajao devet dana najve}i je od
osamostaljenja Slovenije. Zaposleni u
javnom sektoru obustavili su rad zah-
tevaju}i od Vlade pove}anje zamrznu-
tih plata. Od 180.000 zaposlenih {traj-
kovala je polovina. [trajk je zamrznut
posle devet dana, dodu{e na jednu
sedmicu, po{to je Vlada obe}ala od-
mrzavanje plata, ali tek po{to BDP bu-
de uve}an za 2,5 odsto. U me|uvre-
menu su nastavljeni pregovori o ko-
lektivnom ugovoru i platama. Vlada je
ranije predlagala formulu prema kojoj
bi plate javnih slu`benika mirovale sve
dok BDP ne poraste na godi{njem ni-
vou za tri odsto.

Dogovor o privremenom obusta-
vljanju {trajka postignut je po{to se u
pregovore vlade i sindikata uklju~io i
slovena~ki premijer Borut Pahor, koji je
puna dva sata proveo za pregovara~kim
stolom. Njegovo u~e{}e je Helena Kam-
nar, Vladin pregovara~, ocenila kao
„odlu~uju}e“, dok je predsednik sindi-
kata carinika Du{an Mi{~evi} izjavio da
je „stekao utisak da premijeru nije bit-
no da li }e se {trajk nastaviti ili ne}e“.

Evropski sindikati pripremaju novi panevropski protest za 29. novembar 

Ra~un da plate banke
Ivana [undi}-Mihovilovi}

PREGLED

MONKS: Nastavak demonstracija 
Izvesno je da radnici i sindikati ne}e sedeti skr{tenih ruku te }e ulice do daljeg biti jedini

teren na kojem }e mo}i da se bore za ostvarenje svojih zahteva. „Koristi}emo sve metode sin-
dikalne borbe, uklju~uju}i i demonstracije“, poru~io je generalni sekretar Evropske konfede-
racija sindikata D`on Monks. 

„Gra|anski rat“ u Nik{i}u
Vo|a sindikata nik{i}ke @elezare Janko Vu~ini} upozorio je nedavno da }e u tom gradu iz-

biti „gra|anski rat“, ako preduze}e ode u ste~aj. Radnici @elezare }e protestovati sve dok ne
budu usvojeni svi sindikalni zahtevi: redovna isplata zarada, pokretanje proizvodnje, izmene
kolektivnog ugovora, povoljniji socijalni program za vi{ak zaposlenih i povla~enje krivi~nih
prijava protiv sindikalnih lidera. Sindikalci su krajem septembra isterali poslovodstvo iz fabri-
ke, nakon ~ega je dr`avni tu`ilac u Nik{i}u protiv njih predlo`io istragu „zbog krivi~nog dela
nasilja“. @elezara ne radi od oktobra pro{le godine.

[trajk fudbalera
Fudbaleri Sarajeva nisu trenirali u po-

nedeljak, jer im nisu ispla}ene ~etiri zao-
stale plate. [trajkom su opomenuli ruko-
vodstvo kluba po{to na nedavnom sa-
stanku igra~a, stru~nog {taba i ~lanova
UO nije prona|eno re{enje za te{ku situa-
ciju u BiH prvoliga{u.

Socijalna pitanja u Rumuniji, Hrvatskoj i Sloveniji sve `e{}a

Ne}e da rade za kikiriki
Milo{ Mitrovi}

Radnici `ele da se {tednja ravnomerno raspodeli:
[trajk u Sloveniji

Ujedinjeni u osnovnim zahtevima:
Povorka sindikata u Briselu
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^ekamo odgovor ministarstva: Milan Simi}



Povodom stupanja na snagu
Zakona o spre~avanju zlosta-
vljanja na radu, Sindikat polici-
je isto~ne Srbije, uz podr{ku
kancelarije Fondacije Fridrih
Ebert u Beogradu, u okviru
projekta „Mobing u policiji“,
organizovao je me|unarodni
seminar koji je odr`an od 1. do
3. oktobra u Kladovu.

Jedan od najva`nijih za-
klju~aka na seminaru ukazu-
je na propust poslodavca da
se ne po{tuje odredba ~lana 4
ta~ke 3 Pravilnika o pravima
pona{anja poslodavca i zapo-
slenih u vezi sa prevencijom i
za{titom od zlostavljanja na
radu. Tom odredbom je pred-
vi|ena obaveza poslodavca da
dostavi obave{tenje o zabrani
zlostavljanja u najmanje dva
primerka, od kojih jedan za-
dr`ava zaposleni. S tim u vezi
konstatovano je kr{enje Za-
kona u njegovoj primeni jer
zaposleni policajci potpisuju
samo jedan primerak koji
vra}aju poslodavcu, {to pred-
stavlja nepo{tovanje zakon-
ske odredbe.

Mobing je ozna~en kao
uzrok zna~ajnih ekonomskih,
socijalnih i zdravstvenih pro-
blema, i u skladu sa tim nazna-
~eni su ciljevi projekta od kojih
su posebno apostrofirani: raz-

mena informacija sa sindikati-
ma policije u regionu sa te-
mom“Indikatori mobinga“,
formiranje grupe za podr{ku
`rtvama, sumiranje podataka o
broju prijavljenih slu~ajeva
mobinga kao i formiranje sa-
vetodavne slu`be za `rtve mo-
binga, u ~iji }e rad biti uklju~e-
ni sindikalni predstavnici.

Osim organizatora, na
ovom seminaru su u~estvovali
~lanovi i rukovodstvo Sindika-
ta srpske policije, Nacionalnog
policijskog sindikata Bugarske,
Makedonskog policijskog sin-
dikata kao i stru~ne slu`be
MUP Srbije - Odseka za psiho-
lo{ku prevenciju, Uprave za
stru~no usavr{avanje obrazo-
vanje i nauku i Odseka za
zdravstvenu prevenciju. Preda-
va~i na seminaru bili su psiho-
log Vera Kondi~, predsednica
udru`enja „No mobing“, kli-
ni~ki psiholog dr Mirjana Vuk-
sanovi} iz istog udru`enja, Ol-
ga Ki}anovi}, samostalni prav-
ni savetnik u Republi~koj agen-
ciji za mirno re{avanje radnih
sporova i Dejan Mici}, pred-
sednik Sindikata policije isto~-
ne Srbije. F. D. 
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Dodatak kancelarije Fondacije 
Fridrih Ebert u Beogradu i lista Danas
Ure|uje: Branislav Bo`i}
Dizajn i prelom: Branislav Be{evi}

Nekada su iz Srbije, u potra-
zi za boljim `ivotom, u ino-
stranstvo odlazili mahom ne-
kvalifikovani radnici. Poslednje
dve decenije taj trend je znatno
promenjen jer sve ~e{}e „kofe-
re pakuju“ stru~njaci svih pro-
fila. U poslednjih nekoliko go-
dina zemlju je napustilo vi{e od
200.000 na{ih gra|ana - in`e-
njera, lekara, nau~nika, gra|e-
vinara.

Organizovano upu}ivanje
na rad u inostranstvo uvek je
aktuelno. Najpouzdanijim na-
~inom anga`ovanja mnogi i da-
lje smatraju takozvani deta-
{man - me|udr`avni spora-
zum - koji, za sada, funkcioni{e
samo sa Nema~kom. Do posla
u inostranstvu mogu}e je do}i i
posredstvom Nacionalne slu-
`be za zapo{ljavanje i agencija
koje su registrovane za tu delat-
nost. Prema re~ima Dragana
\uki}a, direktora Sektora za
posredovanje u zapo{ljavanju i
planiranje karijere NSZ, toj slu-
`bi od po~etka godine stiglo je
sedam zahteva za (direktno)
posredovanje radi upu}ivanja
na rad u inostranstvo. Od toga

je po jednom zahtevu za rad u
Al`iru anga`ovano 26 osoba,
uglavnom gra|evinskog i elek-
tri~arskog profila. 

NSZ obratio se nedavno On-
kolo{kom institutu iz Libije is-
kazuju}i potrebu za anga`ova-
njem 20 lekara specijalista, 15
medicinskih sestara i osam teh-
ni~ara. Medicinari }e biti anga-
`ovani godinu dana sa mogu}-
no{}u produ`enja ugovora, a
poslodavac obezbe|uje sme-
{taj, platu, povratnu avionsku
kartu i zdravstveno osiguranje.
Oglas je bio dostupan u svim
Filijalama NSZ, na sajtu NSZ i
publikaciji Poslovi (od 22. sep-
tembra), a istekao je 30. sep-
tembra. Prema re~ima Draga-
na \uki}a, njima se obratila  i
klinika iz SR Nema~ke kojoj je
potrebno najmanje 30 lekara
specijalista iz raznih oblasti. 

NSZ je dobila i dva zahteva
za posredovanje u zapo{ljava-

nju u firmama u Srbiji, koje
radnike anga`uju za rad i u ino-
stranstvu. Jedan od tih zahteva
bio je za rad u Rusiji (50 elek-
tromontera, 50 montera brava-
ra, 30 fizi~kih radnika), a drugi
za rad u Nema~koj (50 radnika
elektro struke, po {est kranista i
parketara). 

U NSZ isti~u da, ukoliko je
ponuda dobra (u smislu pla}a-
nja i uslova rada), kandidati se
u velikom broju javljaju i odazi-
vaju za posredovanje, pogotovo
ako se radi o SR Nema~koj. ̂ ak
i ako su uslovi rada lo{i, ukoliko
je to dobro pla}en posao, neza-
posleni su spremni na takvo
anga`ovanje.

Kada je re~ o deta{manu, ta-
kav me|udr`avni sporazum
zaklju~ile su jo{ vlade SFRJ i SR
Nema~ke, a njegova primena je
obnovljena 2001. sa Srbijom.
Deta{man (od fr. detacher -
odvojen od celine) jeste sarad-

nja preduze}a sa teritorije jed-
ne dr`ave koje, na osnovu ugo-
vora sa firmom iz druge zemlje
izvodi radove u njoj. Sporazum
omogu}ava sklapanje ugovora
iz oblasti gra|evinarstva, izola-
cije i monta`e, proizvodnje i
prerade metala, poljoprivrede,
{umarstva, rudarstva. Na{i
radnici u Nema~ku odlaze u
okviru odobrenih godi{njih
kvota, a u toj zemlji mogu da
borave najdu`e dve godine.

Za realizaciju deta{mana
nadle`no je Ministarstvo rada i
socijalne politike Srbije koje
odobrava pojedina~ne ugovore

o izvo|enju radova. Zahtevi sa
kompletnom dokumentacijom
za dobijanje saglasnosti re{ava-
ju se u roku od nekoliko dana.
Po dobijanju saglasnosti za do-
delu kontingenta zapo{ljavanja,
preduze}e obezbe|uje vize i
radne dozvole, organizuje le-
karske preglede za zaposlene,
pokriva putne tro{kove i  obez-
be|uje sme{taj. Trenutno je
116 firmi aktivno u kontingen-
tu sa teritorije Srbije.

Kako Forum saznaje u Mini-
starstvu rada i socijalne politi-
ke, za proteklu  „deta{mansku

godinu“, od 1. oktobra 2009. do
30. septembra ove godine, utvr-
|ena „kvota“, maksimalan mo-
gu}i broj radnika, iznosi 2.770
radnika. Prema poslednjim po-
dacima, za mesec jul 2010. go-
dine, od odobrene kvote, isko-
ri{}ena je 2.041 radna dozvola
{to je najvi{i nivo za proteklih
10 godina - otkako je obnovljen
me|udr`avni sporazum. Za de-
ta{mansku 2010 - 2011. godi-
nu, koja je po~ela od oktobra,
odobreno je, tako|e, 2.770 rad-
nih dozvola, od ~ega 920 u gra-
|evinarstvu.

Nezadovoljstvo socijalnim i
ekonomskim polo`ajem izvelo
je ovog meseca i deo zaposlenih
u MUP-u Srbije na ulicu i oku-
pilo ih ispred Vlade. Predstav-
nici ~etiri policijska sindikata
uputili su zahtev Vladi da done-
se zaklju~ak o usvajanju novog,
posebnog kolektivnog ugovora
za zaposlene u MUP-u. 

Predsednik Policijskog sin-
dikata Srbije Veljko Mijailovi}
rekao je tom prilikom da pri-
padnici MUP-a nisu nikada ̀ i-
veli gore. On je naglasio da poli-
cajcima nije pla}en prekovre-
meni i no}ni rad, rad vikendom
i dr`avnim praznicima, kao i da
se gotovo deceniju nije ulagalo
u opremu.

- Investitori ne}e ulagati u
dr`avu koja nije bezbedna. Po-
licija je u klju~nim momentima
uvek  na strani gra|ana, i o~e-
kujemo da }e nas u na{im zah-
tevima podr`ati i oni i dr`ava,

rekao je Mijailovi}. On je dodao
da je Vlada donela zaklju~ak
koji se odnosi na poseban ko-
lektivni ugovor za dr`avne slu-
`benike, koji je nepovoljan za
pripadnike policije, jer se ona
spominje jedino u kontekstu
obaveza, ali ne i prava. Policij-
ski sindikat Srbije odbio je za-
klju~ak Vlade o dono{enju ko-
lektivnog ugovora zajedni~kog
za sve dr`avne slu`benike, izri-

~ito zahtevaju}i dono{enje po-
sebnog ugovora.

Predsednik Nezavisnog po-
licijskog sindikata Srbije Mom-
~ilo Vidojevi} tako|e ka`e za
Forum da je pripadnike MUP-
a na ulicu izveo pre svega te`ak
polo`aj. 

- Nezadovoljni smo zbog ni-
skih zarada, nepla}enog preko-
vremenog i no}nog rada, nere-
{ene stambene situacije  i zbog
srozanog polo`aja policijske
profesije.  Pored toga, zala`emo
se i za reformu policije i tra ìmo
novu sistematizaciju radnih
mesta u ministarstvu. Ve}ina
pravilnika u MUP-u je iz dav-
nih 70-tih godina, ukazuje Vi-

dojevi}. On dodaje da NPS tra-
`i da se skine oznaka dr`avne
tajne sa Pravilnika o zaradama.
Posebni kolektivni ugovor za
policiju, po njegovom mi{ljenju
re{io bi mnoge probleme, ali on
smatra da Vlada ne}e da ispuni
zahteve za njegovo usvajanje.

- U Srbiji se gotovo ni{ta nije
dobilo dijalogom na relaciji po-
slodavac - sindikati i uvek je po-
trebna neka pretnja da bi se ne-
{to pokrenulo. Na{ stav je da se
do re{enja za policiju mora do-
}i po svaku cenu, pa makar to
bilo i uz pomo} {trajka. Od to-
ga ne be`imo, a {trajk i dalje
smatramo najubojitijim oru-
|em, naglasio je Vidojevi}. 

Me|unarodni seminar
o mobingu u policiji

Sindikati policije ujedinjeno tra`e dono{enje posebnog kolektivnog ugovora 

Protiv re{enja iz pro{log veka
Katarina @ivanovi}

TRAGOM

Sindikalne vo|e sujetne
- U policiji postoji desetak sindikalnih organizacija, ali su aktivne samo ~e-

tiri. Policijski sindikat Srbije i Nezavisni sindikat policije su reprezentativni, a
pored njih ve}u aktivnost ima Nezavisni policijski sindikat Srbije, kao i Sindi-
kat srpske policije iz U`ica, obja{njava Vidojevi}. On dodaje da su sindikati „de-
klarativno ujedinjeni u zahtevima“, ali da su pojedine vo|e sujetne.

Oprezno sa agencijama
Kada su u pitanju agencije za zapo{ljavanje, od oktobra 2004, kada su iz-

date prve dozvole, prema podacima Ministarstva ekonomije i regionalnog
razvoja (MERR), posredstvom agencija posao u inostranstvu na{lo je oko
1.200 na{ih gra|ana. Trenutno rade 53 agencije, a desetak agencija se aktiv-
no bavi zapo{ljavanjem u inostranstvu. Ministarstvo vodi registar izdatih do-
zvola za rad.  Da bi izbegli velika razo~aranja i gubitak novca zbog upadanja u
„zamku“ nepouzdanih agencija koje obe}avaju „kule i gradove“ u inostran-
stvu, savet gra|anima je da najpre provere da li je agencija ima tu dozvolu.
Spisak agencija sa licencom mo`e se na}i na sajtu Ministarstva ekonomije. 

Te{ko do Sibira i naftovoda
Iako je jedna firma iz Srbije za rad u Rusiji (Sibir, naftovod Rusija - Kina)

tra`ila ve}i broj radnika, zbog ote`anih uslova rada, primljena su samo tri.
Tako|e, dva puta se NSZ obra}ao poslodavac koji je nameravao da uputi ve-
}i broj radnika na rad u Sloveniju. Na poslove stolara, armira~a i zidara pri-
mljeno je 12, dok je za poslove rudara - minera ({to je deficitarno zanima-
nje), poslodavac anga`ovao {estoricu ljudi, posredstvom NSZ.

Pritiskom do cilja: Sa poslednjih protesta sindikata policije

Legalni posao u inostranstvu izme|u `elja i mogu}nosti

Pe~alba sa sedam kora
NSZ: Velika potra`nja za medicinarima Ministarstvo rada: Sve ve}a iskori{}enost kvota deta{mana

Jasmina Toma{evi}

STUDIJA SLU^AJA

Daleka gradili{ta nenopularna: Naftovod u Rusiji
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